
Ajuntament de Muro
ACTA DE SESSIÓ DE PLE MUNICIPAL

Codi: PLE2018/2
Data: 27 de desembre de 2018

A les 21:00 hores, es reuneix el Ple Municipal per efectuar una sessió ordinària, que presideix 
l’Alcalde.

Assisteixen:
MARTÍ FORNÉS CARBONELL, BATLE
MIQUEL PORQUER TUGORES, 1R TINENT DE BATLE
MARGALIDA M. FORTEZA BENNASAR, 2A TINENTA DE BATLE
JUAN ESCALAS NOCERAS, 3R TINENT DE BATLE
ANTONI SERRA SASTRE, 4T TINENT DE BATLE
JOSÉ JUAN AGUILÓ RAMIS, REGIDOR
DAMIANA RAMIS RAMIS, REGIDORA
RAFEL GELABERT BOYERAS, REGIDOR
MARIA PERELLÓ CLADERA, REGIDORA
MARGALIDA PORTELLS SASTRE, REGIDORA
MARTÍ SIQUIER SASTRE, REGIDOR
JAUME PAYERAS SERRA, REGIDOR

S'excusen d'assistir:
MIQUEL ANGEL TORTELL FRONTERA, REGIDOR

Són assistits pel Secretari de la Corporació, Sr. FRANCISCO SABATER MULET, i per 
l’interventor municipal, Sr. JOSE GOMEZ DE LA CRUZ.

S’inicia la sessió a les 21:00 hores.

1.1. Secretaria
1.1.1. Aprovació actes anteriors  (actes núm. 2, 3 i 4 de 2018)

El Sr. Martí Siquier, regidor del grup municipal PSIB-PSOE, diu que a l’acta número 2 hauria de 
constar el motiu pel qual abandon la sala. I és perquè el regidor del PP diu «Què t’has pres?», el 
batle ho va corroborar dient «Tu te penses que això és Sant Vicenç?». Jo li vaig dir «Què has dit?», 
i ho va tornar a repetir.

Es deixa damunt la taula l'acta de la sessió núm. 2 de data 22 de febrer de 2018.

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat, aprova les actes de les sessions núm. 3 i 4 de dates 19 de 
març de 2018 i 22 de març de 2018.
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Ajuntament de Muro
1.2. Comptes i Hisenda
1.2.1. Expedient 05/2018, de reconeixement extrajudicial de crèdit

El Sr. Rafel Gelabert, portaveu del grup municipal UIM, diu que el nostre grup municipal votarà en 
contra. Amb les factures que se veu que són factures d’anys anteriors no hi tenim cap problema. A 
Festes hi ha un rossec important de factures. El crèdit no basta, i ho corroboren aquestes factures 
extrajudicials. Seguim amb feines sense contracte, pensam que s’hauria d’estar treballant per part 
dels tècnics amb els corresponents expedients.

El Sr. Martí Siquier, regidor del grup municipal PSIB-PSOE, diu que fins ara la majoria 
d’extrajudicials eren per omissió d’expedient de contractació, i ara és per insuficiència de crèdit. 
S’hauria d’intentar fer feina amb el tema dels contractes. Vàrem dir que el pressupost era un 
"sudoku", es demostra que el pressupost de real en tenia poc. No reflecteixen la realitat.

El Sr. Jaume Payeras, portaveu del grup municipal MÉS-APIB, diu que es demostra que els 
pressuposts són irreals. El volum d’extrajudicials demostra que se fan moltes coses sense estar 
pressupostades.

El batle diu que és vera que a vegades quan s’executa la despesa no hi ha partides, però s’ha gastat 
el que hi havia al pressupost. Pensam que el pressupost no està mal executat.

El Sr. Jaume Payeras diu que deim que són uns pressuposts irreals.

El batle diu que el pressupost de Cultura és una part més del pressupost de Festes, és una mateixa 
partida pressupostària, hi ha una quantitat total per l’àrea. Amb la intenció d’executar millor el 
pressupost, hi ha partides que se van reduir i han quedat curtes.

Vista la proposta que literalment diu:

<<Fets:

A la intervenció municipal s’ha tingut constància d’una sèrie de despeses duites a terme amb 
incorrecció del procediment a seguir. Incorreccions observades:
1. Insuficiència de crèdit.
2. Omissió a l’expedient de requisits o tràmits essencials.
3. Despeses realitzades en altres exercicis.

Fonaments jurídics:

1. Llei Reguladora de les Hisendes Locals, l'article 25.2 del Reial Decret 500/1990, de 20 d'abril i 
la base 6a de les d'execució del Pressupost per a l'exercici de 2018, determinen que no podran adquirir-
se compromisos de despesa per quantia superior a l'import dels crèdits autoritzats en els estats de 
despeses, essent nuls de ple dret els acords, resolucions i actes administratius que infringeixin 
l’expressada norma.
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Ajuntament de Muro
2. RDL 3/2011 pel qual s’aprova el Text Refòs de la Llei Contractes sector públic
3. Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós de la Llei 
Reguladora de les Hisendes Locals, Art. 176 que diu que amb càrrec als crèdits de l'estat de despeses 
de cada pressupost, només es poden contraure obligacions derivades d'adquisicions, obres, serveis i 
altres prestacions o despeses en general que es realitzin en l'any natural del mateix exercici 
pressupostari.
4. Article 60.2 del RD 500/1990, de 20 d'abril, correspondrà al Ple de l'Entitat el reconeixement 
extrajudicial de crèdits, sempre que no existeixi dotació pressupostària.

Propòs:

Malgrat admetre la incorrecció del procediment seguit per a la realització de la despesa, per evitar 
l'enriquiment injust que suposaria el no reconeixement de la corresponent obligació.

Que l'Ajuntament Ple, d'acord amb allò que disposa l'article 60.2, del Reial Decret 500/1990, reconegui 
extrajudicialment els següents deutes que figuren relacionats per un total de 403.966,01 €.>>

El Ple de l'Ajuntament, amb set vots a favor dels grups municipals CDM, PP i El PI, i cinc vots en 
contra dels grups municipals UIM, PSIB-PSOE i MÉS-APIB, aprova l'expedient de reconeixement 
extrajudicial núm. 5/2018.

1.2.2. Aprovació Compte General 2017   

Vist el Compte General de l'exercici 2017, juntament amb tota la seva documentació anexa a 
aquesta, segons la legislació vigent.

Vist que el Titular de la Intervenció Municipal va procedir a la formació del Compte General 
d'aquesta Corporació corresponent a l'exercici econòmic 2017, juntament amb tota la seva 
documentació anexa al mateix.

Vist que amb posterioritat, la Comissió Especial de Comptes de l'Ajuntament en sessió celebrada en 
data 15 de novembre de 2018 va emetre el corresponent informe preceptiu en relació al Compte 
General d'aquesta corporació relatiu a l'exercici 2017.

Vist que mitjançant anunci publicat en el Butlletí Oficial de la Província (BOIB) data 17 de 
noviembre de 2018 el Compte General va ser objecte d'exposició al públic durant el termini de 
quinze dies, durant els quals, i vuit més, els interessats van poder presentar reclamacions, 
objeccions o observacions.

Vist que durant el termini d'exposició al públic de dita Compte, i vuit més, no s'han presentat 
al·legacions.

El Ple de l'Ajuntament, amb nou vots a favor dels grups municipals CDM, PP, El PI i UIM, i tres 
abstencions dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS-APIB, acorda:
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Ajuntament de Muro

PRIMER.- Aprovar el Compte General de l'Exercici 2017.

SEGON.- Remetre el Compte General aprovat juntament amb tota la documentació que la integra a 
la fiscalització del Tribunal de Comptes i a la Sindicatura de Comptes, tal com s'estableix en 
l'article 212.3 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals, aprovat pel Reial decret 
Legislatiu 2/2004, de 5 de març, i, en compliment dels mandats de la Llei Orgànica 2/2012, de 27 
d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i Sostenibilitat Financera, i altra normativa concordant, al 
Ministeri d'Hisenda i Funció Pública.

1.3. Medi Ambient i Agricultura
1.3.1. Moció del grup municipal PP envers el tancament de la central tèrmica d'es Murterar   

El Sr. Juan Escalas, portaveu del grup municipal PP, dóna compte de la proposta que literalment diu:

<<EL GRUP MUNICIPAL POPULAR DE L'AJUNTAMENT DE MURO, d'acord amb el que 
preveu el Reglament d'organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, desitja 
elevar al Ple de l'Ajuntament la següent moció,

MOCIÓ ENVERS EL TANCAMENT DE LA CENTRAL TÈRMICA D’ES MURTERAR

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

El passat 16 de setembre, es va acordar el tancament per al 2020 de dos dels quatre grups que 
componen la central tèrmica d'Es Murterar, estant prevista la clausura definitiva d'aquestes 
instal·lacions en 2025.

La potenciació de les energies renovables i l'eliminació de les fòssils és un repte irrenunciable que 
ha d'aconseguir-se dins del sentit comú i en un marc temporal realista.

La qualitat del subministrament elèctric ve donada per la garantia del mateix, i ara com ara, per 
desgràcia, els combustibles fòssils no són prescindibles i no es pot, per tant, garantir aquest 
subministrament sense la Central d'Es Murterar basant-nos, solament, en les energies alternatives.

Per a la zona Nord de la Illa de Mallorca, 400 llocs de treball tancats per al 2020 són un veritable 
drama social.

Per això, és necessari que el Govern de les Illes Balears treballi conjuntament amb l'Administració 
de l'Estat i els representants dels treballadors perquè no es produeixi aquest acomiadament massiu i, 
alhora, es garanteixi el subministrament elèctric davant qualsevol circumstància per evitar panes 
com la succeïda a Menorca recentment.

Els treballadors insisteixen que la decisió del tancament s'ha pres davant l'expectativa de les 
limitacions d'emissions que s'imposen amb la nova Llei de Canvi Climàtic, sense tenir en compte 
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Ajuntament de Muro
les repercussions socials i econòmiques que això suposa a Mallorca ni les garanties de 
subministraments.

Les institucions de les Illes Balears no poden mostrar-se alienes al que aquest tancament significa i 
és necessari que es posi de manifest el seu posicionament en la resolució del conflicte de la manera 
més satisfactòria per a tots els treballadors i totes les treballadores afectades.

Per tot això, el grup municipal popular proposa al Ple l'adopció dels següents,

ACORDS
PRIMER.- L’Ajuntament de MURO expressa el seu suport absolut al comitè d'empresa i a tots els 
treballadors i totes les treballadores afectats per aquesta situació.

SEGÓN.- L’Ajuntament de MURO dóna el seu suport a les actuacions de mediació entre 
treballadors i Govern autonòmic per poder arribar a una solució ràpida i favorable per a totes les 
parts implicades.

TERCER.- L’Ajuntament de MURO expressa el seu suport a reforçar la seguretat del sistema 
elèctric en les Illes Balears, garantint els llocs de treball en la producció elèctrica existents en 
l'actualitat, a un preu raonable en funció de les fonts de producció, impulsant en la mesura del 
possible les energies netes o alternatives, i dins del marc del sistema elèctric espanyol.

QUART.- L’Ajuntament de MURO expressa el seu suport a substituir gradualment les fonts de 
producció per energies netes, dins d'un marc de transició energètica raonable, sense menyscapte 
dels llocs de treball, garantia del subministrament i al menor cost possible.>>

El Sr. Rafel Gelabert, portaveu del grup municipal UIM, diu que demanam si se poden ajuntar les 
propostes del PP i d’El PI, i fer-ne una.

El batle diu que s’han de votar per separat.

El Sr. Martí Siquier, regidor del grup municipal PSIB-PSOE, diu que podem fer esmenes.

El Sr. Juan Escalas, portaveu del grup municipal PP, diu que no hem de fer cap esmena, el partit 
l’ha presentada així.

El Sr. Martí Siquier diu que fa un parell d’anys el PP perjudicava als treballadors, i ara va a favor. 
Podem votar els punts per separat? Hi ha dos punts que estam a favor. No se fa menció a la 
normativa europea.

El Sr. Juan Escalas diu que tot anirà junt.

El Sr. Jaume Payeras, portaveu del grup municipal MÉS-APIB, diu que quan nosaltres hem 
presentat mocions i s’ha demanat per esmenar, mai hem posat pegues. Si la presentes, i tu vols, 
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Ajuntament de Muro
tenim opcions d’esmenar. Podríem estar d’acord en segons quines coses. Sabeu que han votat els 
vostres homòlegs a municipis que també estan afectats, com sa Pobla? Ni El PI ni el PP han duit 
aquesta moció a sa Pobla. El tancament de la central d’Es Murterar no s’ha triat a l’atzar, és degut a 
unes normatives europees. No hem d’oblidar que Muro és un dels pobles que rep més 
conseqüències negatives de la central d’Es Murterar. Hi ha un pla de reconversió de la central, cap 
empleat quedarà al carrer. Crida molt l’atenció que vosaltres sigueu ara els garants dels treballadors, 
quan mai ha estat així. Amb en Mariano Rajoy, totes les lleis han anat a empobrir els treballadors, i 
ara voleu ser els abanderats dels treballadors. En vista de què no podem esmenar la proposta ni 
votar els punts per separat, votarem en contra. Tot i així, volem donar solució als treballadors de la 
central, i que al 2025 la llei de Canvi Climàtic doni efecte i ja estiguin implantades les energies 
renovables, per benefici dels ciutadans, especialment dels poblers, murers i alcudiencs.

El Sr. Martí Siquier diu que hi ha altres pobles que han acceptat esmenes, al manco escoltar-les. 
Que hi hagi un consens.

El batle diu que tot i que en línies generals hi estam d’acord, és inviable que se tanqui al 2020. 
Estam d’acord en el primer punt. No queda més remei que se faci aquí, fins que no estigui resolt el 
sistema de producció. S’han de donar passes cap a sistemes d’energies renovables. És obligat donar 
suport a la moció si volem tenir comptadors. No podem prescindir d’Es Murterar.

El Sr. Jaume Payeras diu que crec que no ets tècnic. Volem anar contra la normativa europea, cream 
alarmisme innecessari. És demagògia barata. Està clar que ningú deixarà que ens quedem sense 
subministrament. Els residus tòxics ens perjudiquen, i més als murers.

El Sr. Martí Siquier diu que tal vegada s’haurien de posar de manifest les polítiques a nivell estatal. 
L’any 2007 Espanya era un país capdavanter en energia solar, se van suprimir aquestes inversions 
en energia solar, fins fa poc ha existit l’impost al sol, i si el govern estatal no recolza aquest camí, 
no es pot facilitar l’autoconsum. Es tracta de fer polítiques orientades a aquest canvi, que més prest 
que tard ha de venir. Pareix que voleu allargar el mort.

El Sr. Jaume Payeras llegeix una proposta que es va aprovar a l’Ajuntament de Sa Pobla que 
literalment diu:

«Proposta pel tancament de la central del Murterar i per la indemnització al poble pobler per la 
contaminació.
Exposa: Existeixen multitud d’arguments que justifiquen en tots els casos l’abandonament de les 
fonts d’energia no renovables, destacant sobretot els mediambientals i els sanitaris. Queda ben clar 
que el sistema és insostenible i que les fonts no renovables no són infinites, i algunes d’elles cada 
cop més són més escasses i males d’extreure. A més a més, la continuitat amb aquestes fonts 
energètiques augmenten els problemes d’efecte hivernacle i enderrerieix l’expansió de les fonsts 
d’energia renovables.   
Per una banda l’extracció i el transport són molt costosos i per altra els resultats d’eficiència són 
cada cop més baixos, ja que la seva qualitat és cada vegada més baixa. Per tant un dels altres 
arguments que podem citar són els de caràcter econòmic, fins el punt que arriba ser més cara la seva 
extracció que l’energia que se n’obté. No obstant això, aquest no és l’únic problema que generen les 
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fonts no renovables, sinó que el seu consum genera residus que són mals de tractar, com per 
exemple les centrals nuclears generen residus readioactius, i en el cas de les de carbó són les 
cendres, que si bé no tenen un perill radioactiu el seu excés contaminen l’aire i embruten les zones 
limitrofes.
A tot això, sa Pobla està afectada directament per la central del Murterar. És sabut que aquesta 
central produeix el 53% de l’energia consumida a les Illes Balears, utilitzant això sí el carbó 
(provinent d’Anglaterra). Si bé la central es troba al municipi alcudienc, des de fa 30 anys, els 
efectes contaminants també efecten a sa Pobla. Tant les cendres en suspensió com els fums arriben 
al municipi de sa Pobla contamintant i agravant la situació sanitària de la zona. Aquesta 
contaminació pot generar a la llarga problemes agrícoles i de salut, així com a patologies i altres 
agravants de la condició saludable dels humans.
Per a tot això, es demana:
- El tancament progressiu de la central elèctrica del Murterar, tot incorporant noves fonts d’energia 
renovables. Assebentant als organismes competents el seu tancament, i la incorporació de noves 
fonts d’energia.
- Que davant els danys que ha provocat la central l’empresa responsable indemnitzi el poble pobler 
d’aquests 30 anys de contaminació tant propera.
- Que es tengui en compte altres models de producció energètica com els punts de microgeneració, 
els quals són beneficiosos per les reduïdes despeses de instal·lació i per la proximitat dels punts de 
consum (tot reduint les caigudes de tensió i la pèrdua d’energia.».

El Sr. Jaume Payeras diu que aquesta proposta se va aprovar per unanimitat a l’Ajuntament de sa 
Pobla.

El batle demana al senyor Payeras per què no ho va presentar a la comissió informativa.

El Sr. Jaume Payeras diu que vaig arribar un poc tard a la comissió, i en tres minuts ja s’havien 
discutit tres mocions, i aquesta era la primera. Ni tan sols llegireu les mocions.

El batle diu que se varen llegir els acords, perquè així se va acordar.

El Ple de l'Ajuntament, amb nou vots a favor dels grups municipals CDM, PP, El PI, i UIM, i tres 
vots en contra dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS-APIB, aprova la proposta.

1.3.2. Moció que presenta el Pi-Proposta per les Illes Balears per a la garantia del 
subministrament elèctric i reconversió de la central des Murterar   

El Sr. Miquel Porquer, portaveu del grup municipal El PI, dóna compte de la proposta que 
literalment diu:

<<MOCIÓ QUE PRESENTA EL Pi – PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS PER A LA 
GARANTIA DEL SUBMINISTRAMENT ELÈCTRIC I RECONVERSIÓ DE LA 
CENTRAL DES MURTERAR
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Ajuntament de Muro
Exposició de Motius

El sistema elèctric a Mallorca compta en aquests moments amb tres centrals elèctriques: Murterar, 
Cas Tresorer i Son Reus (570, 476 i 612 MW de potència bruta respectivament). La generació de 
règim especial de forma resumida compta amb uns 34 MW de producció de Tirme i uns 80 MW de 
fotovoltaica. També es compta amb dos enllaços amb la península d'uns 200 MW, així com 
interconnexions amb Menorca i Eivissa. Mallorca alimenta en part Menorca i Eivissa.

La punta de consum elèctric a les Balears se sol donar a l'estiu i al vespre, essent d'uns 1.400 MW 
nets.

Les plantes de Cas Tresorer i Son Reus s'alimenten amb gas natural, són majoritàriament cicles 
combinats de construcció posterior a l'any 2000. Aquestes plantes s'alimenten a través del gasoducte 
entre Mallorca i la península. Per tant, el funcionament d'aquestes plantes depèn de l'arribada del 
combustible a través d'aquesta infraestructura.

Es Murterar compta amb quatre grups (500 MW bruts de carbó i dues turbines de gasoil de 35 MW 
cada una). Els grups de carbó per funcionar a partir de l'1 de gener de 2020 requereixen d'inversions 
per adaptar-se al compliment de la DEI (directiva 2010/75/UE sobre emissions industrials). Així, 
els grups del Murterar necessiten d'inversions importants per adaptar-se a les normatives europees 
d'emissions tot i que existeixen mecanismes excepcionals que permeten el funcionament reduint el 
nombre d'hores/any d'explotació fins a agost de 2021 o limitant el seu funcionament a un màxim de 
18000 hores.

Els enllaços elèctrics i el gasoducte representen importants millores per a la garantia del subministre 
elèctric de Balears si bé també tenen riscs  davant actes vandàlics, terrorisme o avaries tècniques ja 
que concentren el punt del que depèn el subministre. La concentració del subministre augmenta la 
vulnerabilitat del sistema. L'increment de la generació de règim especial, fonamentalment, la 
fotovoltaica és un repte però no és una realitat; els darrers anys no s'ha incrementat de forma 
significativa la generació a través d'aquest canal.

Abans de procedir al tancament d'instal·lacions elèctriques de generació existents s'ha d'assegurar la 
instal·lació d'altres de règim ordinari  o especial que garanteixin el subministrament ja que si no 
s'actua amb cautela la vulnerabilitat del sistema se multiplicarà exponencialment. La 
descarbonització és un objectiu a aconseguir però sempre combinat amb la garantia del subministre. 
S'ha de tenir en compte que la demanda elèctrica no sembla que hi hagi de minvar ja que la transició 
cap el cotxe elèctric el que fa és augmentar aquesta demanda.

ACORDS

Per tot l’exposat anteriorment, es sol·licita al ple de la corporació l’adopció dels següents acords:

Primer. L’ajuntament de Muro insta al Govern de les Illes Balears a exigir al Govern de l'Estat i a 
l'operador del sistema (Red Eléctrica de España) el manteniment en explotació de la Central des 
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Ajuntament de Muro
Murterar fins a no tenir garantit amb el criteri n - 2 el subministrament elèctric de Balears (Criteri n-
2: el sistema permet una falla simultània de dos grups o enllaços sense afectar al subministre).

Segon. L’ajuntament de Muro insta el Govern de les Illes Balears i el Govern de l'Estat a que 
adoptin les resolucions que corresponguin perquè Endesa efectui les inversions necessàries en els 
grups de carbó des Murterar que permetin adaptar-se al compliment dels límits d'emissions 
industrials i, per tant, que la central segueixi operativa durant els propers 5 anys per garantir el 
subministrament elèctric.

Tercer. L’ajuntament de Muro insta a Red Eléctrica de España a estudiar amb el criteri n – 2 la 
generació mínima que hi ha d'haver a Mallorca en compte que: la punta de demanda per ser el 
capvespre no pot comptar amb la generació fotovoltaica, els treballs de manteniment i reparació a 
les plantes de generació i als enllaços, la previsió d'increments de demanda. Realitzat aquest estudi, 
en el cas que hi hagi potència de generació sobrant, es limitarà el funcionament dels grups 1 i 2 des 
Murterar a 18.000 hores abans de procedir al seu tancament definitiu l'any 2022.

Quart. L’ajuntament de Muro insta a Red Eléctrica de España que adopti les resolucions que 
corresponguin perquè Endesa Generación prevegi, en el seu moment, la substitució del carbó com 
energia primària en Es Murterar per gas natural, aprofitant la inversió ja realitzada, a través de la 
instal·lació de cicles combinats que permetin mantenir la garantia de subministre en el sistema 
elèctric balear.>>

El Sr. Miquel Porquer, portaveu del grup municipal El PI, diu que se demana mantenir el 
subministrament mentre no venguin els canvis.

El Sr. Martí Siquier, regidor del grup municipal PSIB-PSOE, diu que la moció està ben redactada. 
Ens abstendrem perquè no entenem el llenguatge que s’utilitza.

El Sr. Jaume Payeras, portaveu del grup municipal MÉS-APIB, diu que cream alarmisme, pareix 
que voleu dir que si a l’any 2020 no tenim garantit el subministre, ens deixaran sense corrent. Qui 
se pensa que passarà que no se garanteixi el subministrament elèctric? En els acords se diu que tot 
està supeditat al transport del gas, i ara el carbó el duim d’Anglaterra, i cada vegada és més car i 
més xerec. És molt fàcil fer demagògia. Aquí se diu que l’any 2020 es tancaran 4 grups i al 2022 la 
central, i no és cert. Creau alarmisme.

El Sr. Rafel Gelabert, portaveu del grup municipal UIM, diu que si dos partits presenten mocions és 
perquè s’ha obert el debat.

El batle diu que qui ha escrit la moció és un coneixedor del tema, però trobam a faltar qualque dada, 
com quin és el percentatge que produeixen cadascuna de les centrals. Hauríem de dir a qui s’ha 
d’enviar la moció. No queda més remei que votar a favor perquè el més important és garantir el 
subministrament.

El Sr. Miquel Porquer diu que s’insta al govern de l’Estat i al de les Illes Balears i a Red Eléctrica. 
Es votaran totes les propostes juntes.
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Ajuntament de Muro

El Ple de l'Ajuntament, amb nou vots a favor dels grups municipals CDM, PP, El PI i UIM, i tres 
abstencions dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS-APIB, aprova la proposta.

1.3.3. Proposta del grup municipal El Pi-Proposta per les Illes Balears en matèria d'inversions 
en manteniment i neteja de torrents   

El Sr. Miquel Porquer, portaveu del grup municipal El PI, dóna compte de la proposta que 
literalment diu:

<<PROPOSTA DE MOCIÓ AJUNTAMENTS EN MATÈRIA D’INVERSIONS EN 
MANTENIMENT I NETEJA DE TORRENTS

Els torrents formen part de la fisonomia de la nostra terra. Al llarg dels segles hem après a conviure 
i a respectar aquests accidents geogràfics i bona prova d'aquesta simbiosi en són els marges, els 
ponts, les passadores etc., que podem trobar a pràcticament tots els paisatges de la nostra illa i que 
formen una part molt valuosa del nostre patrimoni arquitectònic i mediambiental.

A començaments de la present legislatura la Conselleria de Medi Ambient disposava d'una partida 
insignificant per a la neteja de torrents. L'adjudicació del servei de manteniment realitzada a finals 
de l'any 2017, constata que l'esforç econòmic del Govern de les Illes Balears dedicat a la neteja de 
torrents en el període 2017-19, és pràcticament el mateix que el realitzat en anys anteriors, a causa 
de les rebaixes econòmiques dels contractistes en els preus de licitació del servei de neteja.

Ens trobam, per tant, molt lluny del que hauria de ser desitjable invertir per a prevenir els riscs de 
desbordaments i inundacions a molts de punts de la nostra geografia.

Després dels esdeveniments succeïts el mes d’octubre de 2018 en el Llevant i el Nord de Mallorca, 
des dels municipis veiem amb molta preocupació que el Servei de Neteja de Torrents i els recursos 
que s'hi destinen per part de la Conselleria de Medi Ambient són insuficients, ja que només 
permeten realitzar el manteniment anual d'un 10% de la xarxa fluvial existent.

També consideram insostenible el fet que des del 2014 no s'ha signat cap Conveni de col·laboració 
entre el Ministeri de Medi ambient (avui Ministeri per a la Transició Ecològica) i la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears, per al finançament d'inversions en matèria d'aigües i torrents, que 
permeti augmentar el pressupost dedicat a aquest objectiu i, en definitiva, fer corresponsable 
l'administració de l'Estat en una competència que és compartida amb l'autonòmica.

Per tot el que s'ha exposat, el Ple de l'Ajuntament de Muro aprova els següents acords:

PRIMER. Instem al Govern de les Illes Balears perquè adopti les mesures pressupostàries 
necessàries per a incrementar les partides destinades al manteniment dels torrents de les Illes 
Balears, donat que les existents són absolutament insuficients i que, en cap cas, garanteixen 
l'adequada prevenció dels riscs de desbordaments i inundacions.
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Ajuntament de Muro
 
SEGON. Instem al Govern de les Illes Balears perquè adopti les mesures pressupostàries 
necessàries per a acomplir les recomanacions dels plans de prevenció contra inundacions 
(INUNBAL, Pla de Gestió de Riscs d'Inundacions, Pla Hidrològic, plans d'actuació d'àmbit local, 
etc.) en matèria de neteja i manteniment de la xarxa fluvial de l'illa.
 
TERCER.- Instem al Govern de les Illes Balears i al Ministeri per a la Transició Ecològica perquè 
en els pressuposts de 2019 prevegin una partida destinada a signar un nou conveni de col·laboració 
per al finançament d’inversions en matèria d'aigües i torrents a les Illes Balears, que permeti 
avançar en els objectius de garantir la seguretat de les persones i dels seus béns i de prevenir, en 
definitiva els riscs d’inundacions.>>

El Sr. Rafel Gelabert, portaveu del grup municipal UIM, diu que el nostre grup ha presentat 
mocions en aquest sentit. Volem presentar una petita esmena, que és afegir als dos primers punts 
dels acords que a més del govern balear, s’insti també al govern central, ja que a l’exposició de 
motius se diu que la responsabilitat és compartida entre el Ministeri per a la Transició Ecològica i la 
Conselleria de Medi Ambient. Perquè moltes vegades es transfereixen les competències, i moltes 
vegades aquestes transferències vénen mal dotades, i moltes vegades els recursos són inferiors als 
que se necessitarien.

El Sr. Martí Siquier, regidor del grup municipal PSIB-PSOE, diu que és una moció oportunista, 
s’aprofita de la desgràcia de Llevant. S’ha quadruplicat la partida del 2016 al 2019 que el Govern ha 
destinat a la neteja de torrents (2.700.000 euros). Fins i tot el senyor Miquel Grimalt, un tècnic, va 
dir que els torrents estaven massa nets. El debat és molt més ampli que no fer només la neteja dels 
torrents. Hi ha molts de factors que varen causar aquesta desgràcia. Demanam esmenar el primer 
punt, perquè ens sembla agosarat dir que «les partides destinades al manteniment dels torrents de les 
Illes Balears, atès que les existents són absolutament insuficients i que, en cap cas, garanteixen 
l’adequada prevenció dels riscs de desbordament i inundacions». Existeix el risc zero? No acabam 
de veure clar el primer punt, si es pogués esborrar o readaptar un poc aquesta frase, votaríem a favor 
de la moció, fent les puntualitzacions que hem dit. Si no es pogués canviar res, demanaríem votar-
ho per separat, per així votar a favor del segon i del tercer punt.

El Sr. Miquel Porquer diu que les partides són insuficients en aquests moments. Posar més partida 
no evitarà que hi hagi desbordaments, ho sabem. Si al primer punt queda «Instem al Govern de les 
Illes Balears perquè adopti les mesures pressupostàries necessàries per a incrementar les partides 
destinades al manteniment dels torrents de les Illes Balears, atès que les existents són insuficients», 
accept l’esmena. I afegir al primer punt i al segon Govern de les Illes Balears i Ministeri per a la 
Transició Ecològica.

El Sr. Martí Siquier diu que així votarem a favor.

El Sr. Jaume Payeras, portaveu del grup municipal MÉS-APIB, diu que crec que el segon paràgraf 
s’hauria de llevar sencer, perquè no és vera el que es diu, perquè el pressupost s’ha quadruplicat. Et 
contradius a tu mateix dient que «l’esforç econòmic del Govern de les Illes Balears dedicat a la 
neteja dels torrents és pràcticament el mateix a causa de de les rebaixes econòmiques dels 
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Ajuntament de Muro
contractistes en els preus de licitació del servei de neteja». Una cosa no té a veure amb l’altra. S’han 
fet net més metres de torrents. En cap moment queda clar a què deim "neteja de torrents". Si llevam 
la vegetació, l’aigua anirà a una major velocitat, segons els tècnics. Fins l’any 2016, els torrents 
estaven nets? Quan en Company era conseller, es varen fer 0 quilòmetres de torrents nets. I enguany, 
a dins Muro, s’han fet 6 quilòmetres de torrents nets. Els acords estan bé, però no l’exposició de 
motius. És fer demagògia barata per anar contra el conseller. Me costa votar a favor amb l’exposició 
de motius que poses, perquè està tergiversat. El conveni de col·laboració el va tornar enrere en 
Company. M’abstendré.

Després del debat, el Sr. Miquel Porquer formula la proposta definitiva que literalment diu:

<<PROPOSTA DE MOCIÓ AJUNTAMENTS EN MATÈRIA D’INVERSIONS EN 
MANTENIMENT I NETEJA DE TORRENTS

Els torrents formen part de la fisonomia de la nostra terra. Al llarg dels segles hem après a conviure 
i a respectar aquests accidents geogràfics i bona prova d'aquesta simbiosi en són els marges, els 
ponts, les passadores etc., que podem trobar a pràcticament tots els paisatges de la nostra illa i que 
formen una part molt valuosa del nostre patrimoni arquitectònic i mediambiental.

A començaments de la present legislatura la Conselleria de Medi Ambient disposava d'una partida 
insignificant per a la neteja de torrents. L'adjudicació del servei de manteniment realitzada a finals 
de l'any 2017, constata que l'esforç econòmic del Govern de les Illes Balears dedicat a la neteja de 
torrents en el període 2017-19, és pràcticament el mateix que el realitzat en anys anteriors, a causa 
de les rebaixes econòmiques dels contractistes en els preus de licitació del servei de neteja.

Ens trobam, per tant, molt lluny del que hauria de ser desitjable invertir per a prevenir els riscs de 
desbordaments i inundacions a molts de punts de la nostra geografia.

Després dels esdeveniments succeïts el mes d’octubre de 2018 en el Llevant i el Nord de Mallorca, 
des dels municipis veiem amb molta preocupació que el Servei de Neteja de Torrents i els recursos 
que s'hi destinen per part de la Conselleria de Medi Ambient són insuficients, ja que només 
permeten realitzar el manteniment anual d'un 10% de la xarxa fluvial existent.

També consideram insostenible el fet que des del 2014 no s'ha signat cap Conveni de col·laboració 
entre el Ministeri de Medi ambient (avui Ministeri per a la Transició Ecològica) i la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears, per al finançament d'inversions en matèria d'aigües i torrents, que 
permeti augmentar el pressupost dedicat a aquest objectiu i, en definitiva, fer corresponsable 
l'administració de l'Estat en una competència que és compartida amb l'autonòmica.

Per tot el que s'ha exposat, el Ple de l'Ajuntament de Muro aprova els següents acords:

PRIMER. Instem al Govern de les Illes Balears i al Ministeri per a la Transició Ecològica perquè 
adoptin les mesures pressupostàries necessàries per a incrementar les partides destinades al 
manteniment dels torrents de les Illes Balears, donat que les existents són  insuficients.
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SEGON. Instem al Govern de les Illes Balears i al Ministeri per a la Transició Ecològica perquè 
adoptin les mesures pressupostàries necessàries per a acomplir les recomanacions dels plans de 
prevenció contra inundacions (INUNBAL, Pla de Gestió de Riscs d'Inundacions, Pla Hidrològic, 
plans d'actuació d'àmbit local, etc.) en matèria de neteja i manteniment de la xarxa fluvial de l'illa.
 
TERCER.- Instem al Govern de les Illes Balears i al Ministeri per a la Transició Ecològica perquè 
en els pressuposts de 2019 prevegin una partida destinada a signar un nou conveni de col·laboració 
per al finançament d’inversions en matèria d'aigües i torrents a les Illes Balears, que permeti 
avançar en els objectius de garantir la seguretat de les persones i dels seus béns i de prevenir, en 
definitiva els riscs d’inundacions.>>

El Ple de l'Ajuntament, amb onze vots a favor dels grups municipals CDM, PP. El PI, UIM I PSIB-
PSOE, i una abstenció del grup municipal MÉS-APIB, aprova la proposta.

1.3.4. Proposta que presenta el Pi-Proposta per les Illes Balears per donar suport a la 
Fundació Natura Parc   

El Sr. Miquel Porquer dóna compte de la proposta que literalment diu:

<<MOCIÓ QUE PRESENTA EL Pi – PROPOSTA PER LES ILLES BALEARS PER DONAR 
SUPORT A LA FUNDACIO NATURA PARC.

EXPOSICIÓ DE MOTIUS

La Fundació Natura Parc va ser constituïda com a entitat sense ànim de lucre l’any 2001 i els 
principis d’actuació estan basats en la protecció i conservació del mitjà natural en el seu conjunt en 
el qual es troben tant la fauna com la flora pròpia de les Illes Balears.

Des de la seva creació fins al dia d’avui, aquesta Fundació s’ha anat desenvolupant de manera 
positiva i donant cada cop més servei a les Administracions Públiques, als cossos de seguretat de 
l’Estat (Guàrdia Civil, Policia local, Bombers, Protecció Civil, etc.) a moltes altres institucions.

Al llarg dels anys aquesta Fundació ha signat convenis i contractes amb 47 ajuntaments de les 
nostres Illes per tal de dur a terme un servei que abans havia de realitzar el propi personal del 
Ajuntaments.

L’objecte d’aquests convenis i contractes, és la gestió (rescat, acollida i control) segons la 
normativa vigent de tots aquells animals domèstics vagabunds o que han estat abandonats, oferint 
una disponibilitat de 24 hores al dia i 365 dies a l’any, així com altres activitats relatives a la sanitat 
i control de la fauna domèstica en els termes municipals que el tenen subscrits, i a la resta quan és 
necessari.

Aquest document és una còpia autèntica d'un document electrònic validable a:

Código Seguro de Validación ffd87936c2ae4eb4b6aeddfa6fdca941001 Fecha documento: 02/01/2019

Url de validación https://sedesimplifica03.absiscloud.com/absis/idi/arx/idiarxabsaweb/catala/asp/verificadorfirma.asp?NodeAbsisini=052

Metadatos Clasificador: Acta  -     Origen: Origen administració    Estado de elaboración: Original

F
ir

m
a 

1 
d

e 
2

F
ra

n
ci

sc
o

 S
ab

at
er

 M
u

le
t

09
/0

5/
20

19
S

E
C

R
E

T
A

R
I

F
ir

m
a 

2 
d

e 
2

M
ar

tí
 F

o
rn

és
 C

ar
b

o
n

el
l

09
/0

5/
20

19
B

A
T

L
E

https://sedesimplifica03.absiscloud.com/absis/idi/arx/idiarxabsaweb/catala/asp/verificadorfirma.asp?NodeAbsisini=052&codigoVerificacion=ffd87936c2ae4eb4b6aeddfa6fdca941001


Ajuntament de Muro
Actualment la Fundació es troba en una precària situació econòmica degut a l’impagament d’un 
important deute contret pel Ministeri de Justícia, el que posa en perill la continuïtat d’aquesta entitat. 
2

Donada la importància de la prestació del serveis als referits Municipis, i vist que la desaparició 
d’aquesta Fundació suposaria un greu inconvenient pels mateixos, exposam per a la seva votació els 
següents ACORDS:

El plenari de l’Ajuntament insta a la Delegació de Govern de les Illes Balears,

1. A que adopti les mesures necessàries per assegurar el pagament del deute contret per part del 
Ministeri de Justícia amb la Fundació Natura Parc.

2. A que transmeti a aquest Ministeri la tasca que aquesta Fundació du a terme a les Illes Balears i 
el malestar dels gestors del ajuntaments de les nostres Illes a l’hora d’haver de prescindir d’aquest 
servei.>>

El Sr. Miquel Porquer, portaveu del grup municipal El PI, diu que l’Ajuntament de Muro està al 
corrent de pagament amb Natura Parc.

El Sr. Rafel Gelabert, portaveu del grup municipal UIM, diu que podem entendre el motiu. Però no 
són els ajuntaments que creen la problemàtica, és una altra administració. No hem vist el conveni 
que puguin tenir amb altres pobles o amb el ministeri.

La Sra. Margalida Portells, portaveu del grup municipal PSIB-PSOE, diu que donam suport a la 
moció. Llegeix escrit que literalment diu: «El problema d’arrel amb sorgeix quan Natura Parc es va 
fer responsable de galls de lluita, tortugues i cavalls sense que aquestes fossin anomenats 
“depositaris judicials” pels jutjats. Aquesta circumstància provocava que el Ministeri de Justícia no 
pogués compensar el deute que reclamava Natura Parc perquè la declaració d’aquests com a 
“depositaris judicials” dels animals és un requisit necessari.
Davant aquesta circumstància es va realitzar una reunió (a Delegació) amb la participació de la 
jutgessa decana, que on es va comprometre a Natura Parc fos declarat com a “depositari judicial” 
als tres jutjats (tres jutjats perquè l’acolliment corresponia a tres casos: tortugues, cavalls i galls) 
que reclamaven aquesta condició per poder valorar les despeses que suposava aquest acolliment 
perquè el Ministeri de Justícia pogués reconèixer la necessitat d’aquests pagaments i realitzar-los a 
l’entitat.
Durant la comprovació de les despeses a cobrir que reclamava Natura Parc el servei d’acolliment es 
detectaren possibles errors de valoració per part de Natura Parc. Davant aquesta circumstància els 
jutjats enviaren al SEPRONA perquè fés una valoració in situ de les despeses que podria suposar 
l’acolliment i així posteriorment poder definir les quanties de forma rigorosa, transmetre-les al 
Ministeri de Justícia perquè aquest pugui cobrir/pagar el deute que té en Natura Parc.

- Referent al punt 1 dir que s’han iniciat els tràmits necessaris per assegurar els pagaments del 
deute del Ministeri en Natura Parc. Cal matisar que s’ha dilatat el procediment pels tràmits 
legals necessaris i la realització d’una valoració correcta i rigorosa de les despeses reals que 
han suposat els acolliments.
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- Referent al put 2, entenem perfectament la importància de les tasques que realitza Natura 

Parc i el servei que presenten, per això s’ha facilitat i agilitzat en tot el possible els tràmits 
jurídics necessaris perquè Natura Parc  pogués tenir coberta de forma rigorosa les despeses 
reals que i ha provocat els serveis d’acolliment realitzat, per aquestes despeses no suposin 
un risc pel futur de l’entitat.».

La Sra. Margalida Portells diu que és vera que hi ha aquesta problemàtica, però s’està fent feina 
damunt el tema.

El Ple de l'Ajuntament, per unanimitat, aprova la proposta.

2. Mocions d'urgència.
2.1. Educació i Joventut
2.1.1. Moció  d'urgència que presenta MÉS PER MURO per l'equitat en les ajudes escolars   

El Sr. Jaume Payeras, portaveu del grup municipal MÉS-APIB, dóna compte de la moció d'urgència 
que literalment diu:

<<MOCIÓ QUE PRESENTA MÉS PER MURO PER L’EQUITAT EN LES AJUDES 
ESCOLARS

Els regidors de MÉS per Muro, Jaume Payeras Serra i Miquel Àngel Tortell Frontera,

EXPOSAM QUE

L’Ajuntament de Muro fa anys que atorga subvencions als estudis, bé sigui per desplaçament, bé 
per adquisició de llibres per tal de paliar l’esforç econòmic que han de fer les famílies. El 
repartiment de les ajudes pretén ser equitatiu amb tothom, assolir la màxima Justícia entre tots els 
estudiants del poble.

Quant a educació primària, els ajuts als estudis s’han centrat en l’adquisició de llibres que era, fins 
fa poc, una despesa important per a les famílies. Ara bé, els darrers anys hi ha hagut canvis 
metodològics en l’ensenyança que han fet que es desenvolupin sistemes d’educació que cerquen 
reutilitzar llibres i fins i tot prescindir-ne però que, en canvi, inverteixin en altres aspectes del 
currículum i d’altres recursos.

Desgraciadament, les ajudes atorgades per als estudis han quedat desfasades, fruit de la manca de 
seguiment dels responsables polítics. Això és el que explica els desajustos en els atorgaments de 
subvencions als estudis que dona com a resultat una ajuda 16,17€/alumne al CEIP Guillem Ballester 
i Cerdó, mentre que a Sant Francesc els atorgaran 50€/alumne. O dit d’una altra manera, 256 
alumnes han passat de tenir uns 19.000€ de recursos a 4.400, perquè s’exclou el material 
manipulatiu (fungible) i no individual. És evident que aquesta situació sigui percebuda com a 
injusta; i més si tenim en compte que el CEIP Guillem Ballester i Cerdó fa anys que du a terme un 
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programa de reutilització de llibres. I que se sentin discriminats encara més perquè els alumnes de 
l’escoleta també rebin els 50€/alumne.

És evident que hi ha hagut circumstàncies personals que han conduït a aquesta situació, com també 
potser una manca de diligència política.

Per tot això, proposam els següents

ACORDS,

1.- L’Ajuntament de Muro en ple acorda compensar el CEIP Guillem Ballester i Cerdó amb les 
ajudes que han deixat de percebre per tal d’evitar la discriminació amb l’altre centre educatiu de 
Muro i assegurar l’equitat en l’atorgament de subvencions als estudiants.

2.- L’Ajuntament de Muro en ple es compromet a revisar el sistema d’ajudes per tal que s’adapti a 
les necessitats reals dels centres.>>

El Ple de l'Ajuntament, amb deu vots a favor dels grups municipals CDM, PP, El PI, PSIB-PSOE i 
MÉS-APIB, i dues abstencions del grup municipal UIM, declara la urgència de la moció.

El Sr. Jaume Payeras, portaveu del grup municipal MÉS-APIB, diu que la moció es presenta fora de 
termini degut a la resolució de la setmana passada del tema de les subvencions del CEIP Guillem 
Ballester i Cerdó.

La Sra. Margalida Forteza, regidora del grup municipal CDM, diu que fa molts anys que 
l’Ajuntament de Muro dóna 50 euros per alumne, i en el cas dels alumnes universitaris la quantia és 
superior. Els darrers set anys, que jo he estat regidora d’educació, les ajudes sempre s’han donat de 
la mateixa forma, seguint els mateixos criteris i més o manco en el mateix temps. Enguany hi ha 
hagut un centre l’equip directiu del qual se va oblidar de presentar la sol·licitud per l’ajuda en temps 
i forma. El personal directiu del centre ve a l’Ajuntament i demana al personal funcionari que 
registrin la sol·licitud en una data anterior a la finalització del termini. Aquesta moció que presentau 
avui no està fonamentada així com tocaria. Aquesta moció és una transcripció de qualque persona 
que no ha acabat d’entendre el procediment què ha passat. El primer paràgraf no té cap incorrecció. 
El text diu «El repartiment de les ajudes pretén ser equitatiu amb tothom», i no només ho pretén, 
sinó que ho és. El text diu «Quant a educació primària, els ajuts als estudis s’han centrat en 
l’adquisició de llibres que era, fins fa poc, una despesa important per a les famílies», i encara ho 
segueix sent. S’ha de dir que les dues escoles reutilitzen llibres, no només Guillem Ballester i Cerdó. 
No estic d’acord amb la part de  «Desgraciadament, les ajudes atorgades per als estudis han quedat 
desfasades, fruit de la manca de seguiment dels responsables polítics.». En el segon paràgraf, el que 
diu a partir de la segona frase és mentida, perquè l’Ajuntament, enguany, no ha donat cap ajuda al 
CEIP Guillem Ballester i Cerdó, perquè enguany no han entregat la documentació per a l’ajuda. «És 
evident que hi ha hagut circumstàncies personals que han conduït a aquesta situació, com també 
potser una manca de diligència política.», pot ser sigui així, i ens sap greu. Referent als acords, «1.- 
L’Ajuntament de Muro en ple acorda compensar el CEIP Guillem Ballester i Cerdó amb les ajudes 
que han deixat de percebre per tal d’evitar la discriminació amb l’altre centre educatiu de Muro i 
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assegurar l’equitat en l’atorgament de subvencions als estudiants.», l’Ajuntament no ho pot fer, 
perquè no podem compensar una ajuda que no s’ha sol·licitada. En referència al segon punt, «2.- 
L’Ajuntament de Muro en ple es compromet a revisar el sistema d’ajudes per tal que s’adapti a les 
necessitats reals dels centres.», sí que ho hem de fer, però aquesta despesa l’han de fer els pares, no 
el centre, perquè la pugui assumir l’Ajuntament. Si hi ha famílies que han rebut aquesta ajuda de 16 
euros, no sé com ha pogut ser, perquè a nosaltres només ens consta que no han presentat la 
sol·licitud de l’ajuda. A aquesta moció es tergiversa la informació, i s’hauria de canviar tota. No 
podem compensar una cosa que no s’ha demanada. Si no, l’interventor pot donar una explicació 
tècnica del que ha passat.

El batle demana a l’interventor si el CEIP Guillem Ballester i Cerdó ha presentat la documentació 
per la subvenció i per què no ha aconseguit aquesta subvenció.

L’interventor diu que les bases es varen aprovar per Junta de Govern Local, com cada any. Es va 
publicar al BOIB i a la base nacional de dades de subvencions. El termini acabava dia 5 de 
desembre, i, si no vaig malament, la sol·licitud es va presentar dia 12. Per tant, queda fora del 
termini de presentació de sol·licituds, i per això vaig dir que no es podia donar aquesta subvenció.

El Sr. Jaume Payeras diu que, com has dit, varen presentar la sol·licitud, encara que fora de termini 
(dirigint-se a l’interventor). Tu, Margalida, has dit que no la van presentar.

L’interventor diu que no està presentada en temps i forma.

El batle demana a l’interventor si se pot pagar o compensar de qualque manera.

L’interventor diu que no es pot pagar i que no existeix la compensació.

El Sr. Jaume Payeras diu si no es pot pagar extrajudicialment? Els informes de l’interventor sempre 
diuen que no se poden pagar aquestes despeses extrajudicials, i se paguen. Aquesta subvenció de 50 
euros se va donar al CEIP Guillem Ballester i Cerdó pel sistema de reutilització de llibres. Quan el 
senyor Rafel Gelabert era regidor d’educació, va dir que el Col·legi Sant Francesc no volia el 
sistema de reutilització de llibres, però, perquè tots els nins fossin iguals, els hi va donar 50 euros a 
cada un. Per tant, en aquell moment, qui era injust era l’Ajuntament, perquè una escola reutilitzava 
llibres i l’altra escola i l’escoleta no feien res, compraven els llibres. Que ho presentessin fora de 
termini, demostra la teva falta d’implicació, perquè el que hauries de fer és avisar de que acaba el 
termini. I els 16,17 euros que donava era degut a què ara en lloc de llibres utilitzen noves 
tecnologies, en cas de què s’hagués donat la subvenció, hagués estat aquesta quantitat. Això és 
l’únic que puc canviar de la moció. Això no és just ni equitatiu. Si l’Ajuntament en Ple vol, pot 
donar la subvenció.

El Sr. Rafel Gelabert, portaveu del grup municipal UIM, diu que es podria dir que hi ha hagut errors 
per part de les dues parts. Tal vegada el període de presentació de sol·licituds hagués pogut ser més 
ampli, però la regidora diu que se va avisar al centre, i va ser aquest que no va entregar la sol·licitud. 
Arreglar ara el que està malament, ho veig agosarat. El segon punt de la moció el veim positiu. Les 
ajudes es van començar a donar per ajudar a totes les famílies de Muro. Creiem que s’ha de seguir 
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Ajuntament de Muro
amb la línia de reutilització de llibres. Però no és el mateix aprovar les factures extrajudicials que 
arreglar el tema d’aquesta subvenció.  

El Sr. Jaume Payeras diu que s’haurien de revisar les bases de les ajudes, perquè el CEIP Guillem 
Ballester i Cerdó rep menys doblers que la resta d’escoles. Revisar les bases és una feina política. 
Aquesta errada és esmenable.

La Sra. Margalida Forteza diu que aquesta moció no és seria i no està ben argumentada. Amb 
l’interventor ja hem mirat si hi ha maneres d’arreglar-ho. Hi ha hagut altres anys que el CEIP 
Guillem Ballester i Cerdó ha rebut més doblers que el Col·legi Sant Francesc i no hi ha hagut cap 
problema. Ha de quedar clar que qui no ha presentat la sol·licitud de la subvenció ha estat l’equip 
directiu del centre. Aquesta moció no s’ajusta a la realitat.

El Sr. Jaume Payeras diu que aquesta moció s’ajusta a la realitat i és molt seria.

El batle diu que quan se va instaurar aquesta subvenció per compra de llibres, no era en Rafel el 
regidor, sinó un altre, i en aquell moment ja estava instaurat el sistema de préstec de llibres. Va ser 
l’Ajuntament que va fer directament la compra de llibres, i es va gastar uns 160.000 euros. A partir 
d’aquest moment es va implantar el sistema de reutilització de llibres, i es concedia una ajuda a 
cada alumne de 50 euros. Respecte al tema de compensar, si els hi deim que sí, és un greuge 
comparatiu cap a les altres associacions del poble que per qualque motiu se’ls hi ha denegat una 
ajuda. L’error va ser seu, no de l’Ajuntament, perquè ho varen entregar fora de termini.

El Sr. Jaume Payeras demana a l’interventor quantes factures extrajudicials que s’han aprovat avui 
estaven fora de termini i amb un informe desfavorable de l’interventor?

L’interventor diu que subvenció, cap ni una. De factures, dues.

El Sr. Jaume Payeras diu que sabem que ha arribat fora de termini, però no hi ha una voluntat 
política per part de l’equip de govern d’arreglar-ho. Hi ha el nostre compromís ferme de que això se 
pugui arreglar.

El Sr. Rafel Gelabert demana si l’Ajuntament podria tornar a treure una subvenció en temps i forma 
dins enguany.

L’interventor diu que aniria a l’any 2019.

La Sra. Margalida Forteza diu que nosaltres fa setmanes que feim feina en això, i tots els que som 
aquí voldríem resoldre aquest problema, perquè afecta a molta gent. Hem mirat si hi ha maneres 
d’arreglar-ho legalment, i dins el 2018 no serà possible. Ara miram si és possible fer-ho dins el 
2019, però no podem prometre res per ara. En Rafel diu que entenen les dues postures, i nosaltres 
també. Entenem que ells no han presentat la instància quan tocava, i que nosaltres no podem fer el 
que volem si no és anant en contra d’un informe tècnic, i això nosaltres no ho feim, parlant de 
subvencions.
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Ajuntament de Muro
El Sr. Rafel Gelabert diu que nosaltres no sabem quina feina s’ha fet d’insistir o avisar per a què 
entreguessin la sol·licitud de la subvenció.  

La Sra. Margalida Forteza diu que la tècnica va avisar per correu electrònic i després ho va dir 
personalment a l’equip directiu del centre, així com se fa amb tots els centres. Ens sap greu a tots i 
ho intentarem arreglar dins l’any que ve.

El Sr. Jaume Payeras diu que encara que ho haguessin entregat dins el termini, no haguessin rebut 
50 euros per alumne. Per això hi ha el segon punt de la moció, perquè si volem que tots els alumnes 
siguin iguals, s’haurien de revisar les bases de les ajudes.

El Sr. Miquel Porquer, portaveu del grup municipal El PI, diu que jo sóc un afectat, per tant tal 
vegada m’hauria d'abstindre de votar. La responsabilitat d’haver-ho presentat fora de temps és 
important. Només té una solució, i és que l’escola assumeixi aquesta errada. Si creuen que per 4.400 
euros no val la pena, ho puc entendre.

El Sr. Jaume Payeras diu que solucionar això és molt bo de fer.

El Ple de l'Ajuntament, amb tres vots a favor dels grups municipals PSIB-PSOE i MÉS APIB, i nou 
abstencions dels grups municipals CDM, PP, El PI i UIM, aprova la moció d'urgència.

3. Precs i preguntes

El Sr. Rafel Gelabert, portaveu del grup municipal UIM, diu que ens han arribat queixes del camí de 
Sa Font. A la zona de Son Sant Martí, es poden eixermar les voreres? Al carrer de Santa Anna hi ha 
una veïnada que fa tres anys que està esperant per una indemnització per part de l’Ajuntament 
referent a una reculada d’aigües d’ençà del canvi de canonades.

El secretari diu que hi ha una demanda que encara no està resolta.

El Sr. Rafel Gelabert diu que fa tres anys, és vergonyós.  

El batle diu que si l’assegurança no ho paga, nosaltres no podem pagar.

El Sr. Rafel Gelabert diu si podem fer un requeriment, i és que facin els informes i mirar que se 
resolgui. Quin temps hi ha de resposta en les llicències urbanístiques? Ens consta que hi ha molt de 
retard. Feis comptes cercar un sistema que doni major agilitat a això?

El batle diu que hi ha dos tècnics al departament d’obres, l’arquitecta tècnica i el TAG, i un altre 
tècnic contractat algunes hores.

El Sr. Rafel Gelabert diu que quin temps de retard duim?

El Sr. Miquel Porquer, portaveu del grup municipal El PI, diu que uns 10 mesos.  
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Ajuntament de Muro

El Sr. Rafel Gelabert demana com està el reglament de participació ciutadana. Es farà comissió 
informativa?

El Sr. Miquel Porquer diu que farem una reunió, però encara no hi ha data.

El Sr. Rafel Gelabert diu si el mercat de Nadal no s’hagués pogut fer amb anterioritat.

El Sr. Miquel Porquer diu que enguany ho hem ajustat al temps de Nadal. Enguany s’hi han inclòs 
moltes activitats.

El Sr. Rafel Gelabert diu que amb l’incident de la residència, s’ha establert qualque protocol? Què 
va passar?

El batle diu que s’han canviat els protocols. A partir d’aquest moment, es va canviar i ara el menjar 
es va a cercar per la porta principal.

El Sr. Rafel Gelabert demana pels pressuposts de l’any 2019.

El batle diu que estaran en haver tancat l’exercici, en tenir el tope de despesa.
El Sr. Rafel Gelabert diu que en quin punt està el projecte del carril bicicleta? Com s’està gestionant?

El batle diu que no era prorrogable, segons les condicions. Ara pareix que sí que serà prorrogable, 
sempre que la resta d’informes siguin favorables. S’ha fet la petició d’un sistema nou de tancament 
als costats, que val molt menys. S’ha demanat subvenció d’aquesta protecció.

El Sr. Rafel Gelabert diu si haurà d’anar a plenari per revocar l’acord?

El batle diu que entenc que sí.

El Sr. Rafel Gelabert demana com està el conveni amb el Museu de Mallorca.

El Sr. Miquel Porquer diu que dia 12 d’aquest mes ens va visitar la directora del Museu de Mallorca. 
Va excusar la seva assistència la directora general de Cultura. Va fer una presa de contacte. El 
conveni ja està redactat, i el tenen a la Conselleria per revisar-lo. En breu ens diran coses per firmar-
lo.

El Sr. Rafel Gelabert diu que el passeig de l’estació, en quin punt està la licitació del darrer tram?

El batle diu que està en fase de contractació.

El Sr. Rafel Gelabert diu que la comissió paritària, hi havia una percepció dels treballadors respecte 
a l’article 8.3 del conveni col·lectiu, que diu «Seran compensats amb 2 dies lliures per cada dia 
festiu treballat, o seran retribuïts, a elecció del treballador.». Diuen que no se pot triar. S’ha fet cap 
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Ajuntament de Muro
passa per què la RLT deixi de contemplar això, i els treballadors puguin triar, així com diu el 
conveni col·lectiu?

El batle diu que està pendent de l’informe de Secretaria i d’Intervenció.

El Sr. Rafel Gelabert diu que si sabem quan es farà?

El batle diu que a finals de gener.

En aquest estat, i no havent-hi més afers per tractar, el President donà per acabada la sessió a les 
24:00 hores, aixecant-se de la mateixa aquesta acta que, llegida i conforme, signaran l’Alcalde i el 
Secretari, que ho certifica.

Muro, a la data de la signatura electrònica

El batle, El secretari,

Aquest document és una còpia autèntica d'un document electrònic validable a:

Código Seguro de Validación ffd87936c2ae4eb4b6aeddfa6fdca941001 Fecha documento: 02/01/2019

Url de validación https://sedesimplifica03.absiscloud.com/absis/idi/arx/idiarxabsaweb/catala/asp/verificadorfirma.asp?NodeAbsisini=052

Metadatos Clasificador: Acta  -     Origen: Origen administració    Estado de elaboración: Original

F
ir

m
a 

1 
d

e 
2

F
ra

n
ci

sc
o

 S
ab

at
er

 M
u

le
t

09
/0

5/
20

19
S

E
C

R
E

T
A

R
I

F
ir

m
a 

2 
d

e 
2

M
ar

tí
 F

o
rn

és
 C

ar
b

o
n

el
l

09
/0

5/
20

19
B

A
T

L
E

https://sedesimplifica03.absiscloud.com/absis/idi/arx/idiarxabsaweb/catala/asp/verificadorfirma.asp?NodeAbsisini=052&codigoVerificacion=ffd87936c2ae4eb4b6aeddfa6fdca941001

		2019-05-10T11:05:39+0200
	SEGELL ORGAN AJ MURO




